
شهروند|  شهردار سابق تهران كه احداث 100سوله 
مديريت بحران را يكي از افتخارات خود مي دانست، دو 
 سال قبل در كنفرانس بین المللی كاهش خطرپذيری 
مديريت بحران در مناطق شهری گفته بود كه تجهیزات 
شهرداري در برابر زلزله به سه برابر افزايش يافته است 
و در صورت وقوع حوادث، شــرايط خوبی داريم. حالا 
محمدعلي نجفي، شــهردار جديد تهران معتقد است 
كه براي زلزله تهران بايد شهرک اسكان موقت در نظر 
گرفته شــود و حتي مكان يابي آن هم در جايي نزديك 
به جنوب مرقد امام انجام شده است. از طرف ديگر پیش 
از اين محمدباقر قالیباف، شــهردار قبلی تهران اختیار 
تام شهر تهران را براي حل مشكل آلودگي هوا خواسته 
بود و حالا شــهردار جديد براي باز كردن گره سردرگم 
پايتخت پنج سال وقت خواسته است با سالانه مجموعا 

10 هزار میلیارد تومان. 
محمدعلي نجفي ديروز میهمان ويژه اعضاي شوراي 
شهر تهران بود تا حالا كه هوای تهران از وضعیت قرمز 
خارج شده است، درباره وضعیت مديريت بحران شهر 
تهران و زلزله گزارش دهــد. او بعد از گزارش به اعضاي 
شــوراي شــهر تهران، در جمع خبرنگاران به سوالات 
زيادي درباره مديريت بحران شهر تهران، طرح ترافیك، 
جنبش هاي اعتراضي مردم در چند روز گذشته، آلودگي 
هوا و وعده هــاي دولت درباره مترو تهران پاســخ داد. 
شهردار تهران در میان اعضای شورا درباره ناايمن بودن 
شــريان های حیاتی پايتخت حرف زد و اين كه حدود 
۳0 درصد لوله های آبفای تهران فرسوده است و با يك 
لرزه شديد شكسته خواهد شد، اما در عین حال گفت 
كه به دلیل برنامه هايی كه شركت گاز از قبل اجرا كرده 
است، وضع گازرسانی از  ســال ۹۷ به شكلی درمی آيد 
كه سیستم هوشمند لوله كشــی در زمان وقوع زلزله 
بالا، قطع خواهد شد. نداشتن سیستم جايگزين برق و 
امداد هوايي هم موضوعات ديگري بود كه نجفي از آن 
انتقاد كرد: »اگر برق قطع شود يا خودمان بخواهیم آن 
را قطع كنیم، به سیستم جايگزين نیاز داريم، به ويژه اگر 
اتفاق در شب به وقوع پیوسته باشد، اين در حالي است 
كه ظرفیت های امدادرسانی هوايی تقريبا در تهران صفر 
است، البته وزارت بهداشــت چندين بالگرد خريداری 
كــرده و ما هم كمك می كنیم زودتــر اين بالگردها به 

سیستم وارد شود.«
نبود سیستم هوشــمند اعلام خطر در شهر تهران و 
شبكه ارتباطی يكپارچه مديريت بحران، كمبود منابع 
برای جســت وجو و نجات، كمبود منابع بیمارستانی، 
نیاز به سیستم بي سیم براي مديريت شهري، مصوبات 
معطل مانده ازجمله خارج شدن مخازن سوخت شهران 
و كمبود ايستگاه هاي آتش نشاني براي مواقع بحران از 
ديگر بحث هاي مطرح شده توسط شهردار تهران بود. 
او گفت كه به سازمان فناوری دستور داده شده تا روي 
اپلیكیشــن های موبايلي خاص بحران تهران كار كند: 
»مســأله امنیت و ناايمنی در وقوع زلزله هم هست كه 
نیروی انتظامی بايد طرح خــود را در اين زمینه بیاورد، 
ضمن اين كه بايد شبكه معابري براي زمان بحران داشته 
باشیم كه هیچ خودرويی اجازه ورود به اين شبكه ها را 

نداشته باشد.«
 مکان یابی برای احداث شهرک اسکان

 در جنوب مرقد امام)ره(
 اســكان 1۳0 هزار نفر در پارک ها و بوســتان های 
تهران در زمان زلزله تهران، انتشــار نقشه های تخلیه 
امن اضطراری از ســوي ســازمان فنــاوری اطلاعات 
شهرداری، آماده باش مراكز بهداشتی و درمانی و به ويژه 
آتش نشــانی از ديگر مواردي بود كه نجفي در توضیح 
اقدامات شــهرداري درباره آن حرف زد. او درباره بحث 
اسكان موقت و كمبود فضای اسكان برای شهروندان هم 
توضیحاتي داد و اين كه با وجود تمام سوله هاي ورزشي، 
پارک ها، اماكن بحران، برخی مســاجد و مدارس امن، 
اما مجموعه اين امكانات كفاف اســكان اضطراری يك 
زلزله بزرگ را نمی دهد. به همین دلیل شهردار تهران 
از ساخت شهرک اسكان موقت برای تهران حرف زد با 
اين توضیح كه در زمان زلزله تهران كانكس مشكل را 
حل نخواهد كرد: »بايد شــهركی را با زيرساخت هايی 
مثل آب و برق و ... فراهم كنیم كه شهرک اسكان موقت 
تهران شود تا در فاز اول امكان تخلیه را فراهم در فاز دوم 
خود شهرک را آماده كنیم.« نجفي در توضیحات خود 
به خبرنگاران هم درباره مكان يابی صورت گرفته برای 
احداث شهرک اسكان موقت گفت: »فعلا در بررسی های 
صورت گرفته مناســب ترين نقطه برای اين منظور را 
زمین های جنوب مرقد حضــرت امام)ره( و بین تهران 
و قم می دانیم؛ شــهرداری تهران هم زمین هايی را در 
پايین نمايشگاه شهر آفتاب دارد، اما اين بحث بايد مورد 
كارشناســی قرار گیرد، ضمن اين كه بايد براي بودجه 

احداث آن پیش بیني هايي را مطرح كرد.« او همچنین 
معتقد است كه در شرايط بحران بايد خبردهی كنترل 
شود: »در تجربه اول برخی اخبار خوب كنترل نشد. اين 
موضوع مهم است چون صداوسیما هم در خبر كنترل 
صددرصد ندارد و هر خبر نادرستی ممكن است به يك 
اضطراب عمومی و بعد خدای نكرده به فاجعه عمومی 

منجر شود.«
باید مقابله با بحران را در سطح اول محلي كنيم

 شــهردار تهران معتقد اســت كه نبايد مــردم را با 
اطلاعاتي كه تايید نشده اســت و مرجع علمي ندارد، 
بترسانیم: »در شب اول زلزله شهروندان با وجود اين كه 
اصلا آمادگی نداشــتند و بخشــی از ترس غیرواقعی 
در دل شــان افتاد، با وجود اين يــك روحیه همدلی و 
همراهی ديده شــد كه از نقاط قوت اين موضوع است. 
اگرچه عده اي با خودرو شخصی شــروع به دور زدن در 
خیابان ها كردند و ترافیكی ايجاد كرد كه دعا می كرديم، 
اتفاق بعدی نیفتد. اگر اتفاقی می افتاد، دو، سه ساعت 
اولیه هیچ فعالیت امدادی در تهران امكان پذير نبود. واقعا 
دلیل رجوع مردم به پمپ  بنزين ها را نمی دانم، البته از 
يكی از مسئولان نقل شده بود كه مردم اگر می توانند، از 
تهران خارج شوند كه بعدا مشخص شد، اين حرف را نزده 
است و حرف غلطی هم است، چون امكان پذير نیست. 
در آن شب چندين تانكر بنزين در ترافیك خودرو های 
پشت پمپ بنزين گیر كردند كه با بروز يك جرقه و آتش 
گرفتن تانكر ها خودش يك فاجعه می آفريد.« او اين را 
هم گفت كه بايد ايجاد شبكه همكاری با سازمان های 
غیردولتی محلی برای مديريــت رفتارهای اجتماعی 
دنبال شود: »ســمن هايی هستند كه می توانند در اين 
زمینه كمك كنند. اگر درخواست جدی كنیم، گروه های 
مردمی می توانند خیلی كمك كنند. بايد مقابله با بحران 
را در سطح اول محلی كنیم. شورا و شهرداری سیاست 
مديريت محلی و تقويت محله محوری را داشــته اند، 

بنابراين مسائل مديريت بحران هم 
بايد در اين سیاست دنبال شود.«

پيشنهاد تشکيل كارگروه ملي 
زلزله در تهران 

نجفــی دربــاره راهكارها برای 
جبران كمبود هــاي پايتخت هم 
حرف زد: »اگر شــورا موافق باشد 
بايد با دولت بــرای ايجاد كارگروه 
ملی زلزله در شهر تهران به رياست 
معاون اول مكاتبه كنیم. در دولت 
دوم اصلاحــات كارگروهی برای 
زلزله تهران به رياست دكتر عارف 

تشكیل و اقدامات خیلی خوبی هم انجام شد؛ زيربنای 
يك ســری از مطالعات بعدی گذاشته شــد، اما بعدها 
فعالیت اين كارگروه متوقف شد.« شــهردار تهران در 
جمع خبرنگاران هم از اين پیشنهاد به عنوان مهمترين 
پیشنهاد شــهرداری تهران نام برد كه باعث همكاری 

تمامی دستگاه های دخیل مي شود. 
او در صحن شــورا از پیشــنهاد 1۴مــورد راهكار 
كوتاه مدت و ۲0 راهكار بلندمدت توســط شهرداری 
خبر داد كه يكی از مهمترين موارد آن اسكان موقت در 
محلات، پارک ها، مساجد، مدارس و پايگاه های مديريت 
بحران و ســالن های ورزشــی اســت: »در كوتاه مدت 
۹0میلیاردتومان بودجه بــرای 1۴فعالیت نیاز داريم 
و ۲۵ هزار میلیاردتومان بــرای میان مدت و بلندمدت 
در يك برنامه پنج ســاله نیازمنديم كــه رقم 10 هزار 
میلیاردتومان مربوط به فعالیت های شهرداری و 1۵ هزار 
میلیاردتومان مربوط به فعالیت های خارج از شهرداری و 
دستگاه های اجرايی است كه دولت و مجلس بايد در اين 

زمینه تصمیم بگیرند.« 
شــهردار تهران البته بعد هم در جمــع خبرنگاران 

حرف هاي خود را اين طور تكمیل كــرد: »از اين رقم، 
10 هزار میلیارد تومان برنامه هايی است كه بايد از سوی 
شهرداری انجام شود كه می توان بین شهرداری و دولت 
تقسیم كرد و 1۵ هزار میلیارد تومان اقداماتی است كه 

خود دستگاه های دولتی بايد انجام دهند.«
 از 50 سنسور هشدار سریع

تنها 5 سنسور نصب شده است
 شهردار تهران همچنین درخواســت كرد در ۳ماه 
آينده ســازمان امدادونجات بحران تهران و مجموعه 
دســتگاه های دخیل در اين زمینه يك مانور زلزله در 
تمام مناطق تهران برگزار كنند: »روز چهارشنبه دو هفته 
قبل با رئیس مجلس جلسه داشتیم و قرار بود گزارشی از 
میزان تاب آوری تهران هنگام حوادث ارايه كنیم و حالا 
مدت دو هفته ای ما چهارشنبه آتی به پايان می رسد و 
اين گزارش تاب آوری به روسای ســه قوه داده خواهد 

شد.«
او در صحن شورا از لزوم نصب ۵0 سنسور برای سامانه 
هشدار زرد خبر داد كه تنها پنج سنسور در يك گسل 
مشا نصب شــده اســت: »از ۲۹ آذر به بعد در شورای 
هماهنگی مديريت بحران سه جلسه داشتیم و در جلسه 
آخر تصمیم گرفتیم شرايط قرمز و آمادگی صد درصد 
را به شرايط زرد آمادگی معمولی تبديل كنیم.« اعضا 
البته در شورا درباره نقشه تخلیه اضطراري انتقاداتي را 
مطرح كردند، اما محمدعلي نجفي در جمع خبرنگاران 
در اين باره گفت: »مطلبی كه در شورا مطرح شد، درباره 
مناطقی بود كه برای تخلیه امن و اضطراری پیش بینی 
كرديم، در برخی محلات آمادگی وجود نداشته است؛ ما 
به طور مرتب اين نقشه ها را بررسی و روزآمد می كنیم اما 
مهم آن است كه سیستمی را طراحی كنیم كه به محض 
اعلام وضع اضطراری، هر دستگاه و فردی نقش خودش 
را بداند. در هر صورت بايد به سمت سازماندهی علمی 

حوادث حركت كنیم.«
او همچنین در پاســخ به سوال 
»شــهروند« درباره اين كه با توجه 
به شرايط شهر تهران و بحران هاي 
مختلفي چون ســیل و زلزله چرا 
رئیس ســازمان مديريت بحران 
شــهر تهران به عنوان مهمترين 
سازمان شهرداري تغییر نمي كند، 
از عملكرد اين فــرد اظهار رضايت 
كرد و گفت: »مــا از عملكرد مدير 
ســازمان بحران راضی هستیم و 
ايشــان خدمت می كننــد؛ البته 
امكان تغییر همیشه وجود دارد اما 

الان تصمیمی برای تغییر ايشان وجود ندارد.«
قول پنج ساله شهردار تهران درباره آلودگي هوا 

آلودگي هوا از موضوعاتي بود كه شــهردار تهران در 
جمع خبرنگاران به سوالاتي درباره آن پاسخ داد. او گفت 
كه در زمینه آلودگي هوا گزارشی را به رئیس جمهوری 
و رئیس مجلس ارايه داده اســت: »اعلام كرديم كه اگر 
در يك برنامه پنج ساله، هر سال ۲ هزار میلیارد تومان و 
مجموعا 10 هزار میلیارد تومان در اختیار شــهرداری 
تهــران قرار داده شــود، ما قول می دهیم از  ســال اول 
۲۲ درصد آلودگی هوای تهران را كاهش دهیم. ما يك 
برنامه سنجش پذير كمی به صورت دقیق تقديم كرديم 
و در جداول اين برنامه مشخص شــده است كه درباره 
اتوبوس، تاكسی ها، جمع آوری بخشی از موتورسیكلت ها 
و برقی كردن آنها و... بايد چه اقداماتی را انجام دهیم.« 
نجفي از وجود 1۴پیشــنهاد شــهرداری تهران برای 
كاهش آلودگــی هوا خبــر داد كه در صــورت تايید 
پیشنهادها گزارش در اختیار رسانه ها قرار می گیرد تا 
تمامی شهروندان بدانند شهرداری تهران قرار است چه 
اقداماتی را انجام دهد: »يك برنامه كمی سنجش پذير 

ارايه داده ايم، بنابراين مي توانند به شــهرداری تهران 
اعتماد كنند و اگر طی يك سال نتوانستیم آلودگی هوا 
را ۲۲ درصد كاهش دهیم، می توانند از ما بازخواســت 
كنند.« شهردار تهران البته فكر تامین بودجه اين طرح را 
هم كرده است. او چند روز قبل پیشنهاد افزايش قیمت 
بنزين در تهران را به مجلس ارايه كرد تا بین 1۵0 تا ۲00 
تومان نسبت به بقیه نقاط كشور گران تر باشد: »مبلغ 
۷00 میلیــارد تومانی كه در  ســال از اين محل تأمین 

می شود، صرف مبارزه با آلودگی هوای تهران شود.«
او البته خیلي هم به وعده هايي كه به شهرداری تهران 
داده شده است، خوشبین نیست و درباره حرف هاي تازه 
نوبخت برای واگذاری واگن های مترو به كلانشــهرها 
توضیح داد: »دكتر نوبخت از دوستان ما و مسئولان تراز 
اول كشور هستند اما حداقل درباره شهرداری تهران بايد 
بگويیم  هزار وعده خوبان يكی وفا نكند! ايشان تاكنون 
بارها به مــا قول هايی داده اند، اما تــا حالا كه ما چیزی 
نديده ايم. البته مناقصه بین المللی هم برای تولید ۶۳0 
واگن مترو توسط كارخانه های داخلی و خارجی برگزار 
خواهد شــد كه امیدواريم تا پايان دی مــاه برنده اين 
مناقصه روشن شود. در اين صورت شركت برنده شروع 
به ســاخت واگن ها می كند كه ساخت نخستین واگن 
حداقل ۹ تا 10 ماه طول می كشــد و اگر چنین شود، 
نخستین واگن دي ماه وارد ناوگان خواهد شد.« شهردار 
تهران درباره خريداری ۲ هزار دستگاه واگن ديگر برای 
مترو تهران هم گفت كه هنوز هیچ اقدام عملی در اين 

زمینه صورت نگرفته است.
اتفاقات روز گذشته را محکوم می كنم

شــهردار تهران همچنین تجمعات روز گذشــته را 
محكوم كرد كه خدمت رسانی به شهروندان تهرانی را 
برای ساعاتی مختل كرده است: »عده ای با حركت كور، 
در كنار اقدامات انجام داده، خسارت هايی را به امكانات 
شهرداری كه متعلق به همشهريان است، وارد كردند كه 
هیچ دلیلی برای اين كار وجود ندارد. خسارت آنچنانی 
در جريان حوادث به شــهر وارد نشده اما اصل مسأله از 
نظر اجتماعی قابل  نقد و محكوم است.« او معتقد است 
كه خسارت ها از نظر رقمی خیلی مهم نبوده اما از نظر 
اجتماعی لازم است مردم هوشیاری خود را حفظ كنند 
و اجازه ندهند عده ای با حركت های كور خسارت های 
كلی و جزيی به امكانات شهری بزنند.« شهردار تهران 
درباره شكايت از رسانه ها گفت كه با انتقاد كاملا موافق 
هســتیم اما اين كه عده ای از امكان فضــای مجازی و 
غیرمجازی، با دروغ و ضديت با اخلاق در جهت اغراض 
سیاســی اســتفاده كنند، مخالفیم: »دروغی را به من 
نسبت دادند كه اگر دستگاه قضائی به اندازه ما نسبت 
به مبارزه با فســادی كه از طريق دروغ انجام می شود، 
حساس باشــند، بايد براساس شكايتی كه انجام داديم 
رسیدگی كرده و حداقل مردم را مطلع كند كه آيا حرفی 

كه زده شد درست بوده يا خیر.«
 مخالفت شهردار

 با فروش طرح، كارت و آرم ترافيک
محمدعلي نجفی كه در روزهاي گذشته هم موضع 
خود را نسبت به فروش طرح، كارت و آرم ترافیك نشان 
داده است، ديروز هم بر موضع خود تاكید كرد و حتي 
گفت كه با طرح جديدی كه برای محدوده طرح زوج 
و فرد و طرح ترافیك دارند تعداد خودروهايی كه وارد 
محدوده طرح ترافیك و زوج و فرد می شــود خیلی 
كمتر از وضع فعلی خواهد بود: »ممكن است به برخی 
گروه هايي كه ســهمیه مي گرفتند، تخفیف دهیم 
چرا كه اين طرح انعطاف زيــادی دارد؛ از اين رو برای 
گروه هايی كه بايد اولويت يــا امتیاز خاصی برای آنها 
در نظر گرفته شود، هنگام ورود به محدوده با سیستم 
هوشمند تخفیف قايل هســتیم. مقرر شده است كه 
ديگر كسی كارت و آرم ترافیك نداشته باشد بنابراين به 
هیچ كس ازجمله خبرنگاران سهمیه نمی دهیم. البته 
ممكن اســت بعضی از موارد در اين طرح پیش بینی 
نشده باشد كه بايد آنها را پیش بینی كنیم اما مهم آن 
است كه تهران بايد متحول شود. بعد از گذشت بیش 
از ۳0سال، هم اكنون وقت تغییر در اين طرح فرارسیده 
است.« شــهردار تهران البته درباره اخذ عوارض تردد 
خودروها اين را هم گفت كه نمی خواهیم كاری كنیم 
كه يك دفعه به شهروندان فشار وارد شود؛ حتی درباره 
طرح جديد شهرداری تهران براساس محاسبات مالی 
صورت گرفته است. ما نمی خواهیم از اين طريق درآمد 
شهرداری را اضافه يا به شــهروندان فشار وارد كنیم؛ 
در مرحله بعدی می توانیم رفــت و آمد خودرو های 
تك سرنشین را در تهران محدود كنیم يا در اتوبان ها 
همانند خیلی از كشــورهای ديگر، خط جداگانه ای 
برای خودرو های بیش از دو يا سه سرنشین اختصاص 

دهیم.«
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شهروند|  بايد 1۳ ســال می گذشت تا نمايندگان 
مجلس بر ســر تصويــب لايحه حمايــت از حقوق 
معلولان به توافق می رســیدند و بیست وهشتم آذر، 
با 1۹۵ رأی موافــق، قانونی اش می كردنــد. آمارها 
نشــان می دهد درحال حاضر نزديك به يك میلیون 
و ۳00 هــزار معلــول در كشــور زندگــی می كنند 
كه 1۵0 هزار نفــر از آنهــا معلولیت شــديد دارند. 
هر چند كــه قبلا وزير رفاه تعداد معلولان شــديد را 
يك ونیم میلیون نفر اعلام كرده بود. بنابراين با وجود 
ايــن آمارها، ضــرورت قانونی شــدن لايحه اهمیت 
دوچندانی پیــدا می كند. كلیات لايحــه حمايت از 
حقوق معلولان بیست وهشتم آذر تصويب شد و پس 
از 1۴ روز، انوشیروان محسنی بندپی، رئیس سازمان 
بهزيستی كشور، جزيیات آن را تشريح كرد. حالا بايد 
منتظر ماند تا جزيیات لايحه هم به تصويب برســد و 

قانون برای اجرا ابلاغ شود.
محســنی بندپی يكی از ويژگی هــای اين قانون 
را تشــكیل شــورايعالی معلــولان كشــور اعلام 
كرد و در عیــن حال گفــت كه اگر لايحــه ابلاغ 
شــود، به معلولان شــديد و خیلی شــديد حداقل 
دســتمزد ســالانه پرداخت می شــود. در كنار آن 
هم دستگاه های مرتبط موظف می شــوند تا معابر 
و مكان هايــی را كــه متعلــق به معلولان اســت، 
مناسب ســازی كننــد. اســتفاده از ســامانه های 
حمل ونقــل ريلــی و اتوبوســرانی درون شــهری 
 برای معلولان شــديد رايگان و ســاعت كاری آنها

10 ســاعت در هفتــه كــم می شــود. همچنین 
وزارتخانه هــا و ســازمان ها موظــف می شــوند 
سه درصد از مجوزهای اســتخدامی خود را به افراد 

دارای معلولیت اختصاص دهند. 
رئیس ســازمان بهزيستی كشــور توضیح بیشتر 
را به ايســنا داد و مهمترين بخــش آن را پرداخت 

بــرای  دســتمزد  حداقــل 
خیلــی  و  شــديد  معلــولان 
شديد دانســت: »دولت مكلف 
اســت كمك هزينه معیشــت 
افــراد دارای معلولیت بســیار 
شــديد يا شــديد فاقد شغل و 
درآمد را بــه میــزان حداقل 
دســتمزد ســالانه تعییــن و 
اعتبــارات لازم را در قوانیــن 
بودجــه ســالانه پیش بینــی 
كارمند  زنــان  كند. همچنین 
دارای همســر يا فرزند معلول 

به شــرط نگهداری فرد معلول در منزل درصورت 
تأيید سازمان، از تســهیلات مقرر در قانون خدمت 
نیمه  وقت زنان ) مصوب  ســال 1۳۶۲( و اصلاحات 
بعدی آن بــا اســتفاده از حقوق و مزايــای كامل 
بهره  مند خواهند شــد.« او مهمترين ويژگی قانون 
حمايت از حقوق معلولان را تشــكیل شــورايعالی 
معلولان كشــور عنوان كرد: »رياســت اين شــورا 
برعهده معــاون اول رئیس جمهوری و حضور ديگر 
معاونان در اين حوزه اســت. همچنین نمايندگانی 
از پنج تشــكل مردم نهاد، جامعه معلولان جسمی، 
حركتی، ذهنــی، روانــی، نابینايان و ناشــنوايان 
در شــورايعالی معلــولان حضور دارند تــا بتوانند 
تصمیمات گرفته شــده در اين شورا را مورد نظارت 

و ارزيابی قرار دهند.«
تردد و دســترس پذيركردن مكان هــای عمومی 
شــهر و تحرک معلولان، موضوع ديگری است كه در 
اين لايحه مــورد توجه قرار گرفته كه براســاس آن، 
دستگاه ها مكلف شــدند معابر و به ويژه مكان هايی را 
كه متعلق به معلولان اســت، مناسب سازی و فضا را 

برای تحرک و تردد معلولان آماده كنند.
جریمه نقدی متخلفان 

براســاس لايحه مصوب در مجلس، شهرداری ها و 
دهیاری ها هم مكلف می شــوند تا در صدور پروانه و 
پايان كار ساختمان ها موارد مناسب سازی را رعايت 
كنند: »شهرداران و روسای نظام مهندسی، مسئول 
اجــرا و نظارت بر حســن اجــرای اين مــاده بوده و 
متخلفان به مجازات تعزيری جزای نقدی درجه ۵ تا 
8 مندرج در ماده 1۹ قانون مجازات اسلامی مصوب  
سال 1۳۹۲، انفصال موقت يا دايم از خدمات عمومی، 
تنــزل مقام يا محرومیــت از انتصاب به پســت های 
حساس و مديريتی يا اخراج از نهاد يا سازمان متبوع 

محكوم می  شوند.«
بر اساس اعلام محســنی بندپی، همچنین با اجرا 
شدن قانون جديد، شهرداری  ها مكلف می شوند برای 
ايجاد امكان تردد افراد دارای معلولیت های شــديد و 
ســامانه های حمل ونقل ويژه افراد دارای معلولیت با 
تجهیز ناوگان خودروهای مناسب  سازی شــده اقدام 
كنند. دولت هم مكلف است در تشكیل اين سامانه  ها 
به شــهرداری های فاقد اعتبــارات لازم، كمك كند. 
البته اجرايی شــدن اين ماده مســتلزم آيین نامه ای 

است كه براساس آن توافق بین دستگاه های اجرايی 
صورت بگیــرد. اجرای ايــن ماده در دســتگاه های 
دولتــی مانعی ندارد اما لازم اســت با دســتگاه های 
خصوصی در قالب يك تفاهمنامه اين كار انجام شود. 
محســنی بندپی اين را هم به توضیحاتش اضافه كرد 
كه با اجرای اين قانون، پیش بینی می شود افراد دارای 
معلولیت های شديد از سامانه های حمل ونقل ريلی و 
اتوبوسرانی درون شــهری دولتی و عمومی به صورت 
رايگان اســتفاده كننــد. همچنین اســتفاده آنها از 
سامانه های برون شهری ريلی، هوايی و دريايی دولتی 

و عمومی غیردولتی به صورت نیم بها خواهد بود. 
در اين میــان، وزارت بهداشــت هــم وظايفی به 
عهده دارد. با ابلاغ قانون جديــد، اين وزارتخانه بايد 
پوشــش بیمه ســلامت افراد دارای معلولیت تحت 
پوشش ســازمان را به گونه ای تأمین كند كه علاوه بر 
تأمین خدمات درمانی مورد نیــاز اين افراد، خدمات 
توانبخشی جســمی و روانی افراد دارای معلولیت را 

پوشش دهد. 
محســنی بندپی در ادامه با اشــاره به پیش بینی 
اســتفاده رايگان افــراد دارای معلولیــت از مراكز، 
تأسیسات و خدمات ورزشی دســتگاه های دولتی و 
شهرداری  های كشــور در صورت ابلاغ قانون حمايت 
از معلولان گفت: »افراد معلول نیازمند واجد شرايط 
در ســنین مختلف می  توانند با معرفی ســازمان از 
آموزش عالی رايــگان در واحدهای آموزشــی تابعه 
وزارتخانه  هــای آموزش و پرورش، علــوم، تحقیقات 
و فنــاوری، بهداشــت، درمان و آموزش پزشــكی و 
ديگر دســتگاه های دولتی و نیز دانشگاه آزاد و ساير 
مراكز آموزش عالــی دولتی و غیردولتــی بهره مند 
شــوند.« ماجرای ايجــاد فرصت های شــغلی برای 
معلولان از ســوی مراكز دولتی، موضوعی اســت كه 
سال هاســت مطرح می شــود كه يكی از مطرح ترين 
اين  آنها، استخدام سه درصدی 
افــراد در ســازمان های دولتی 
اســت. حــالا رئیس ســازمان 
بهزيســتی كشــور گفته كه با 
اجرای ايــن قانون، دولت مكلف 
بــه ايجاد تســهیلات شــغلی 
می شــود و برای آن، بسته های 
درخصوص  حمايتــی  جامــع 
اشــتغال معلــولان پیش بینی 
شــده اســت. مثلا مقرر شده تا 
حداقل ۳0 درصد از پســت های 
سازمانی تلفنچی ) اپراتور تلفن( 
دستگاه ها، شركت های دولتی و نهادهای عمومی به 
افراد نابینا و كم بینا و افراد دارای معلولیت  جســمی، 
حركتی اختصاص يابد؛ همچنین حداقل ۳0 درصد از 
پست های سازمانی متصدی دفتری و ماشین نويسی 
دســتگاه ها، شــركت ها و نهادهای عمومی به افراد 

دارای معلولیت جسمی، حركتی تعلق بگیرد.
رئیس سازمان بهزيستی كشور با اشاره به اهمیت 
ارتقای كارايی معلولان و پیش بینی شدن چند ماده 
در اين خصوص گفت: »بر اين اســاس، كارفرمايانی 
كه در مراكز كســب وكار خود، افراد دارای معلولیت 
جويای كار را در اجرای ماده 11 اين قانون استخدام 
كنند، از پرداخت حق بیمه سهم كارفرمايی در قبال 
افراد دارای معلولیت جذب شــده معافند. همچنین 
معلولانی كه به صورت خوداشتغالی يا در كارگاه  های 
اشــتغال خانگی يا از طريق مراكز پشــتیبانی شغلی 
مشغول به كارند از پرداخت حق بیمه سهم كارفرما يا 

خويش  فرما معاف می  شوند.« 
او ادامه داد: »وزارتخانه ها، ســازمان ها، موسسات 
دولتی، شركت ها و نهادهای  عمومی و انقلابی هم در 
اين صورت مكلفند ۳ درصد از مجوزهای اســتخدامی 
خود را به افــراد دارای معلولیــت اختصاص دهند. 
سازمان امور اداری و اســتخدامی كشور هم موظف 
است نســبت به اختصاص اين ســهمیه استخدامی 
برای افــراد دارای معلولیــت اقدام و بــر رعايت آن 
نظارت كند. همچنین خود رئیس دســتگاه مربوطه 
نیز مشمول مجازات عمومی كه در قانون پیش بینی 
شده اســت، خواهد شــد.« در اين قانون تسهیلاتی 
هم بــرای تأمین مســكن معلولان در نظــر گرفته 
شده است. بر اين اســاس، وزارت راه و شهرسازی و 
ساير دســتگاه های مرتبط موظفند متناسب با ارايه 
تســهیلات ارزان قیمت و ســاير اقدامات حمايتی از 
ســازندگان واحدهای مســكونی مثلا انبوه  سازان، 
تعاونی هــا و بخــش خصوصی، حداقــل 10 درصد 
واحدهای مســكونی باكیفیت و مناسب  سازی شده را 
به افراد معلول فاقد مسكن، با اولويت زوج  های دارای 
معلولیت و خانواده  های دارای چند معلول، به صورت 

ارزان  قیمت اختصاص دهند. 
بندپی در ادامه اين را هم گفت كه بنا بر اين لايحه، 
به پرســتاران معلولانــی كه زمینگیر هســتند حق 

پرستاری پرداخت می شود.  

گزارش

رئيس سازمان بهزیستی كشور جزیيات لایحه مصوب حمایت از حقوق معلولان را تشریح كرد  

تغییر برای معلولان
 در صورت تصویب نهایی لایحه جدید، تمام دستگاه ها مکلف می شوند تا معابر و مکان هایی را كه متعلق به معلولان است، 

مناسب سازی و فضا را برای تحرک و تردد معلولان آماده كنند
   جریمه نقدی و انفصال از خدمات دولتی و مقام در انتظار متخلفان است     ساعت كاری معلولان 10 ساعت در هفته كاهش می یابد

شهردار تهران در جلسه شورا درباره زلزله تهران و گزارشش به رئيس جمهوری درباره آلودگي هوا توضيحاتي داد

قول 10 هزار میلیاردتومانی برای کم کردن آلودگی هوا
      براي زلزله تهران باید شهرک اسکان موقت در نظر گرفته شود

     اگر مجموعا 10 هزار ميليارد تومان در اختيار شهرداری تهران قرار داده شود،   قول می دهيم از  سال اول ۲۲ درصد آلودگی هوای تهران را كاهش دهيم
      از 50 سنسور برای سامانه هشدار زرد تنها 5 سنسور نصب شده است            چهارشنبه گزارش تاب آوری تهران روی ميز سران قواست

      تمام سهميه بگيران طرح ترافيک حذف خواهند شد             شهردار تهران در پاسخ به »شهروند«: فعلا قصد تغيير رئيس سازمان مدیریت بحران را ندارم

شــهروند|  رئیس كمیســیون معمــاری و 
شهرسازی شــورای شــهر تهران كه خود يكي از 
اعضاي شوراي گذشته است و به نوعي در وضعیت 
كنوني تهران مسئول، حالا با گذشت بیش از 100 
روز از ورودش به شــوراي پنجم دربــاره تحركات 
مناطق شــهرداري تهران علیه بخشنامه ضد فساد 
نجفي هشــدارهايي داد و البته يك خبر خوب هم 
داشت. او گفت كه به زودي مصوبه برج- باغ ها كه در 
دهه هاي گذشته منجر به نابودي باغ هاي تهران شد، 
لغو می شود. رئیس كمیسیون معماري و شهرسازي 
از لغو مصوبه برج-باغ در آينده نزديك خبر داد: »اگر 
از اين باغ های مانده هم حفاظت نشود در ماه های آتی 
آنها هم از بین می روند و از آنجا كه برج- باغ در اسناد 
شورايعالی معماری و شهرسازی هم ديده شده، بايد 
رايزنی های بیشتری صورت گیرد تا اين موضوع در 
اسناد بالادستی هم ملغی شود.« او در پاسخ به سوال 
»شهروند« درباره جايگزين مصوبه برج- باغ ها گفت 

كه به معاونت شهرسازي ماموريت داديم تا در سه ماه 
آينده با همكاري شورايعالي شهرسازي راهكارهاي 
جايگزين را ارايه دهند چون در نهايت هم اين طرح 
بايد در اين شورا تصويب شود: »اگر بخواهیم در شورا 
اين موضوع را بررســي كنیم زمان زيادي مي برد؛ 
چراكــه در مصوبه جايگزين قبلي هم دو  ســال در 
شوراي چهارم رفت و آمد داشــت و در نهايت هم به 
نتیجه نرسید.« سالاري گفت كه قطعا جايگزين اين 

مصوبه سطح اشغال حداقلي خواهد داشت.
محمد سالاري ديروز جلسه شورا را نیمه كاره رها 
كرد و از صحن خارج شد تا يك ساعت بعد عملكرد 
كمیسیون تحت نظر خود را در مقابل خبرنگاران 
بازگو كند: »با وجود اين كه در دوره قبلی شــورا و 
مديريت شــهری بارها درباره بي توجهي به طرح 

جامع و تفصیلی تذكر و هشدار داده شد اما باز هم 
شاهد هستیم كه قسمت زيادی از اين مصوبه سند 
بالادستی اجرايی نشــده و مغفول مانده است.« او 
يكی از مهمترين اقدامات مديريت شهری جديد 
را صدور بخشــنامه توقف فعالیت های شوراهای 
معماری مناطق از سوی شــهردار تهران دانست 
كه بیشــترين رانت و فســاد در آن رخ می داد: »با 
بخشنامه شهردار تهران اين تصمیمات صرفا تحت 
نظر شهردار منطقه انجام خواهد شد. هر چند اخیرا 
متوجه شــديم به موجب اعتراض های شهرداران 
برخی رويه ها به حالت قبل برمی گردد كه هشدار 
می دهیم هیچ شخصی حق ندارد با ايجاد يك رويه 
جديد در مناطق، بخشنامه ضدفساد شهردار را از 
محتوا تهی كند، درخواســت هايی در اين زمینه 

برای تغییر مصوبه های شــهردار تهران، شده كه با 
آن مخالفیم.« سالاري معتقد است همچنان روند 
تخلفات ساختمانی در شــهر تهران سیر صعودی 
دارد و اين روند تحقق نشدن طرح تفصیلی را رقم 

می زند.
او در ادامه از ســاخت دو پروژه بــزرگ مقیاس 
در منطقــه ۲۲خبر داد كه در يكــی از اين پروژه ها 
1۴طبقه ساختمان بدون پروانه ساخته شده و مالك 
بعد از ساخت پروانه گرفته است. میزان عوارضی كه 
نصیب شهرداری شده يك سوم عوارض قانونی بوده 
است: »فرآيند احداث ساختمان هم متخلفانه بوده 
و بايد با مسببان اين مســأله برخورد قانونی شود.« 
سالاري از تخلف شهردار پیشین منطقه در اين باره 
خبر داد كه گفته بود اگر مجوز را امضا نمي كردم، عزل 
مي شدم: »حتي تعاونی مسكن شــورای شهر قرار 
بود ۲1طبقه بسازد اما ۲۴طبقه ساخته و ۹00متر 

تجاری اضافه كرده است.« 

رئيس كميسيون شهرسازي شورای شهر تهران درباره تحركات عليه بخشنامه »ضدفساد« شهرداری هشدار داد 

لغو مصوبه برج- باغ ها به زودي

    استفاده از سامانه های 
حمل ونقل ریلی و اتوبوسرانی 
درون شهری برای معلولان 

شدید رایگان می شود
  سازمان ها موظف می شوند 

تا سه درصد از مجوزهای 
استخدامی خود را به افراد 

دارای معلوليت اختصاص دهند

 نجفی: اعلام كردیم كه اگر 
در یک برنامه پنج ساله، هر سال 
۲ هزار ميليارد تومان و مجموعا 
10 هزار ميليارد تومان در اختيار 

شهرداری تهران قرار داده 
شود، ما قول می دهيم از  سال 
اول ۲۲ درصد آلودگی هوای 

تهران را كاهش دهيم 
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